
                
 

FARNOSTÍ: Pardubice, Mikulovice, Rosice a Třebosice 

 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------ 

Vítejte v novém roce – bez svařáku, s trochou kávy 
 

Už pěknou řádku let mi kněžskou hlavou vrtá otázka, proč na začátku adventu čteme 
texty o zkáze, chvění hvězd, úzkosti apod. ve spojitosti s druhým příchodem Krista.  
V závěru liturgického roku tomu rozumím: konec roku – konec světa. Ale v adventu? 
Určitou odpověď jsem našel u Petra Piťhy, který vnímá liturgický rok jako prsten (svár 
začátku a konce není poznatelný). Však se říká, že všechno souvisí se vším.  
Propojení přípravy prvního Kristova příchodu (vtělení) s přípravou na jeho druhý 
příchod, je tedy vlastně nabíledni. Jak to ale uchopit konkrétně právě v adventu? 
Očekávat narození dítěte (snad i Dítěte) nějak umíme. Když však budeme – jako 
každou neděli – vyznávat, že „znovu přijde, ve slávě, soudit živé i mrtvé“, co si pod 
tím můžeme představit a co pro sebe máme z tohoto článku víry (a zároveň Božího 
slova) vytěžit? Možná si vybavíme Michelangelův obraz Posledního soudu, na němž 
Kristus sestupuje shora se zástupem andělů, lidí. Vychází z biblické představy světa 
jako třípatrového domu, v jehož prostředním patře bydlíme my, ve spodním je šeól 
(podsvětí) a v nejvyšším patře se nachází nebesa, v nichž trůní Bůh. Ježíš při svém 
oslavení vystoupil z prostředního patra do horního a při paruzii (tak se odborně říká 
jeho druhému příchodu) z něj zase sestoupí… Můj oblíbený profesor teologie Jiří 
Skoblík k tomu napsal: „Dnes se na svět díváme jinak, Bůh přece není tam nahoře,  
je ve středu naší bytosti. Když Bible mluví o sborech andělů, pozounech…, mluví  
v obrazech. Přeloženo do dnešní řeči: je to dokonalé Boží proniknutí celého stvoření  
– to nastane na konci časů, ale dílčím 
způsobem působí už teď do té míry, jak  
s Bohem kráčíme, dýcháme, otevíráme 
se…“ Sv. Pavel by řekl: Jak v něm žijeme, 
pohybujeme se a jsme (Sk 17,28)“. 
Možná tak uvažoval i Jakub Deml, když 
ve svém díle mluví o Kristově druhém 
příchodu. Kdepak pozouny nebo fanfáry, 
ale vůně maminkou namleté kávy, kterou 
cítil jako malý kluk hned po probuzení.  
Soulad, intimita, bezpečí.  
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To všechno nám zní krásně, můžeme se na to těšit.  
 

Co ale s těmi biblickými texty první adventní neděle, které mluví o úzkosti a zmírání 
strachem? To se nám nelíbí. Škrtneme to, prohlásíme za dobově podmíněné a budeme 
mít klid? Co se skladbami, které byly na toto téma zkomponovány? Např. Dies irrae  
od Mozarta, Verdiho či Dvořáka? (Poslechněte si je třeba na YouTube.) Odepřeme 
umělcům inspiraci Duchem Svatým, protože v jejich hudbě vnímáme napětí a 
dramatičnost? To by bylo zcestné.   
 

Jednou totiž budeme stát na věčnosti před Bohem a bude nám možná těžko. Uvidíme 
svou vinu, budeme ji chtít odčinit – zaplatit za ni, ale Bůh nám řekne: „to nejde, 
nemůžeš za ni zaplatit, to už udělal někdo jiný.“  
A v tu chvíli přijde ten strašný okamžik, kdy budeme muset pohřbít své sebevědomí, 
všechno, na čem lpíme, včetně potřeby sami sebe potrestat za svá selhání! Bude 
potřeba se „jen“ postavit pod kříž, před Ježíše, a říct: „Děkuji!“ 
Někteří teologové říkají, že pokušení to neudělat a prostě si vystačit sám/sama, bude 
velké, protože je to pokušení ďábelské. Čím opravdověji, vroucněji to uděláme „teď“, 
tím snazší to bude „potom“. 
 

Víme dobře, že život je o polaritách a o tom, že uneseme jejich napětí. Proto na 
začátku adventu vezměme vážně Kristův druhý příchod jak v podobě vůně maminčiny 
kávy po probuzení, tak v dramatickém zvuku polnic. Budeme tím víc v pravdě a méně  
v iluzi. Všechny zmíněné texty a skladby nás však nemají děsit, ale povzbudit: Pán je 
blízko a chce vstoupit. Otevři! Nechej se jím ozářit, obejmout, proniknout, naplnit… 
Můžeme se každý sám zamyslet nad tím, které z těch sloves (nebo nějaké další)  
pro sebe letos potřebujeme...  
 

Krásný advent!  
 

• P. Václav Čunek, salesián 
 

Krátké aktuality 
 

Roráty a společné snídaně  
Rorátní mše sv. při svíčkách budou slaveny každou adventní sobotu v 7:00 
v klášterním kostele. Zváni jsou všichni, včetně rodičů s dětmi, které se mohou 
s lucerničkou zařadit do liturgického průvodu. Po mši sv. jsou všichni zváni na faru  
ke snídani a společnému setkání.  
 

Sbírka při půlnoční mši sv. – pomoc matkám v nouzi 
Při všech „půlnočních“ bohoslužbách budeme moci, stejně jako loni, podpořit sbírku 
s názvem „Štědrý dar pro betlémské děti“. Vybrané finanční prostředky budou sloužit 
na provoz Azylového domu pro těhotné matky v tísni v Hamrech u Hlinska.   
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Zahájení Svatého roku 
Papež František v květnu tohoto roku vyhlásil bulou Spes non confundit („Naděje 
neklame“) Svatý rok (výtažek z tohoto dokumentu najdete na str. 10). 24. prosince 
otevře Svatou bránu v bazilice sv. Petra v Římě a Svatý rok tak zahájí. Jeho přáním je, 
aby se věřící v neděli 29. prosince sešli kolem svého biskupa a společně slavili 
eucharistii – zahájili tak Svatý rok ve svých diecézích. Náš biskup Jan nás tedy zve  
do svatodušní katedrály v HK, kde bude 29. 12. v 15:00 slavena společná mše svatá.  
 

Protože se mají zúčastnit všichni kněží z diecéze, bude tento den zrušena mše sv. 
v kostele sv. Jiljí. Kdo by měl zájem jet autem s kněžími, ať se přihlásí u P. Piotra 
Antkiewicze. Od neděle 29. prosince do konce března (Národní pouť v Římě), bychom 
se v neděli před požehnáním modlili modlitbu papeže Františka ke Svatému roku.  
 

Novoroční návštěva biskupa Jana Vokála  
Náš biskup Jan projevil přání s námi ve vánočním čase slavit eucharistii. Kolem oltáře 
se s ním tedy setkáme na Nový rok při mši sv. v 9:00 v kostele sv. Bartoloměje.  
Po bohoslužbě jsou všichni zváni na faru k posezení u kávy, kde bude příležitost 
s panem biskupem i pohovořit.  
 

Setkání dobrovolníků a dobrodinců 
Po loňské zkušenosti jsme se na pastorační radě domluvili, že nejvhodnějším 
poděkováním všem lidem zapojeným do různých služeb ve farním společenství je mše 
svatá a následné setkání s malým pohoštěním. Z tohoto důvodu tradiční setkání začne 
mší sv. v pátek 17. ledna v 18:00 v kostele sv. Bartoloměje a pokračovat bude 
neformálně ve farním sále. Zájemci o pomoc s přípravou posezení se mohou hlásit  
u Heleny Strouhalové - tel.: 608 377 194. Mše sv. ani následné posezení samozřejmě 
není pouze pro služebníky farnosti, ale pro všechny dobrodince farnosti, což jsou i ti, 
kdo se za farnost a s farním společenstvím modlí či ho jinak podporují.  
 

Za dobrovolníky a dobrodince farnosti je také každý první pátek v měsíci sloužena  
mše sv. v kostele sv. Jana Křtitele. Všem za vaši službu a podporu děkuji. 
 

Ekumenická setkání v lednu  
Začátek nového roku je spojen s modlitbou za jednotu křesťanů. I letos bude společná 
bohoslužba v úterý 21. ledna v 18:00 ve sboru Církve adventistů sedmého dne.  
Dále nás čeká ještě jedna novinka, o které se dočtete na str. 14. 
 

Příprava dětí k 1. svatému přijímání  
Do 6. ledna 2025 je ještě možné přihlásit děti na přípravu, která se bude konat  
na faře od února. Slavnost 1. sv. přijímání se uskuteční v neděli 18. května nebo  
15. června 2025. Přihlásit své dítě můžete na farním e-mailu: rkf.pardubice@dihk.cz  
nebo u otce Piotra Antkiewicze na tel.: 603 550 271. 
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Oslava Dona Boska 
O posledním lednovém víkendu proběhne oslava Dona Boska, zakladatele salesiánů  
a ochránce mládeže a vychovatelů.  Podrobný program naleznete na str. 13. 
 

Poděkování za Kurz Alfa 
Děkuji všem, kdo se zapojili do podzimního Kurzu Alfa. Zvláště devítičlennému týmu, 
který se pravidelně každý čtvrtek staral o účastníky a podporoval je slovem i 
modlitbou. Děkuji vám, kteří jste se zapojili do přípravy občerstvení nebo jste přišli  
na večerní adoraci či aktivitu provázeli soukromou modlitbou. Více na str. 20. 
 

Čtvrteční adorace i po skončení Kurzu Alfa 
Adorace v kostele sv. Bartoloměje bude pokračovat pravidelně každý čtvrtek.  
Bude však probíhat pouze od 18:30 do 20:00.  
 

Modlitba za ulice 
Tato aktivita se úspěšně rozběhla a stává se i součástí života našeho společenství. 
Nové informace a hezká svědectví k povzbuzení naleznete na str. 25.  
 

Nový oltář – beseda s arch. Josefem Pleskotem 
V rámci seznámení široké veřejnosti s proměnou presbytáře kostela sv. Bartoloměje 
jsme se ve spolupráci s Pardubickým krajem rozhodli uspořádat prezentaci 
dosavadního díla Josefa Pleskota v Pardubicích a okolí. Pozornost bude zaměřena také 
na návrh nového oltáře. Setkání spojené s besedou se uskuteční ve středu 12. února 
v sále Jana Kašpara. Vzhledem k dosavadní vybrané částce (ke dni 30. listopadu je to 
1 314 266 Kč) a přislíbeným příspěvkům byl pan architekt požádán o podrobný projekt 
řešení, s kterým budete seznámeni v dalším Zpravodaji.  
 

Možnost věnovat dary pro farnost 
Na konci roku je pro nás pracující ideální čas zvážit, zda vše, co 
jsme si vydělali, máme použít pouze pro své účely nebo využijeme 
možnosti snížit si daně a přispět druhým. Pokud by někdo chtěl 
přispět na potřeby farnosti, budeme vděčni a rádi vystavíme 
potřebné potvrzení. Číslo účtu farnosti je 1224496329/0800.  
Všem dárcům předem děkuji.  

Římskokatolická farnost  
Pardubice 1224496329/0800 

Změna úředních hodin v měsíci lednu 
Z důvodu plánované nepřítomnosti pastorační asistentky bude kancelář otevřena 
od   6. ledna do odvolání pouze v úterý a ve čtvrtek od 9:00 do 11:00. Schůzky mimo 
úřední dobu si sjednávejte telefonicky u P. Piotra Antkiewicze, tel: 603 550 271  
nebo P. Jana Uhlíře, tel.: 777 339 233. 
 

• P. Jan Uhlíř 
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-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Aktuálně 

VÁNOČNÍ  BOHOSLUŽBY  2024 
 

 

Úterý  
24.12. 
Štědrý 

den 

Středa  
25.12. 

Narození 
Páně 

Čtvrtek 
26.12. 

Svatého 
Štěpána  

Neděle  
29.12. 
Svaté 
rodiny 

Úterý  
31.12. 

Svatého 
Silvestra 

Středa  
1.1. 

Matky 
Boží 

Kostel  
sv. Bartoloměje  

16:00* 
22:00 
00:00 

7:00 
9:00 

19:00 

7:00 
9:00 

18:00  

7:00 
9:00 

19:00 

16:00 
(Děkovná) 

7:00 
9:00 

19:00 

Kostel  
sv. Jana Křtitele - - - - 6:30 - 

Kostel  
Sv. Václava 
Salesiáni 

16:00 9:00 
10:30 

9:00 9:00 
10:30 

17:00 9:00 
10:30 

Kostel  
Zvěstování Panny 
Marie (klášterní) 

0:00 10:00* - 10:00* - 10:00* 

Kostel  
sv. Václava  
Rosice nad Labem 

16:00 8:00 - 8:00 16:00 8:00 

Kostel  
sv. Jiljí  
Pardubičky 

- 17:00 - - - 17:00 

Kostel  
Narození Panny Marie 
Svítkov 

- 17:30 - - - - 

Kostel  
sv. Václava  
Mikulovice 

22:00 10:30 - 10:30 - 10:30 

Kostel  
sv. Jana Křtitele 
Tuněchody 

- - 16:30 - - - 

Kostel  
Povýšení svatého 
Kříže Třebosice 

- 8:00 - 8:00 - 8:00 

(*mše svatá přizpůsobená dětem)                
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SVÁTOST SMÍŘENÍ PŘED VÁNOČNÍMI SVÁTKY 
den datum místo čas 

Úterý 17. prosince kostel sv. Václava (SDB) 16:00 – 18:00 

Pátek 20. prosince kostel sv. Bartoloměje 16:00 – 19:00  

Neděle 22. prosince kostel sv. Bartoloměje 14:00 – 16:00 (2 kněží)           

Neděle 22. prosince fara 14:00 – 16:00 (2 kněží) 

V době vánočních svátků se nebude přede mší svatou zpovídat. 
 

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Aktuálně 

Betlémské světlo   
 

Štědrý den – úterý 24. prosince 
Kostel sv. Bartoloměje v Pardubicích  08:00 – 22:00 
Svítkov (kaple Narození Panny Marie)  10:30 – 11:30 
Dražkovice (u kapličky)    11:30 – 12:00 
Dřenice (autobusová zastávka)    12:00 – 15:30 
Mikulovice     14:00 – 14:30 
Za klavírního doprovodu a zpěvu vánočních písní.   
Třebosice     14:00 – 15:00 
Zároveň si budete moci společně zazpívat vánoční koledy. 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Adventní a vánoční koncerty 
 

Neděle 08.12.2024    16:00 - PARDUBICE | kostel sv. Bartoloměje  
Benefiční koncert pro SKP Centrum/ Pěvecký sbor: Bonifantes 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Neděle 08.12.2024    17:00 - PARDUBICE | kostel sv. Václava (Salesiáni) 
Koncert salesiánské scholy – dobrovolníci 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Neděle 08.12.2024    19:00 - TUNĚCHODY | kostel Stětí sv. Jana Křtitele  
Pěvecký sbor: Slavoj Chrudim 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Sobota 14.12.2024    18:00 - PARDUBICE | chrám ČCE (Hronovická ul.) 
Oblastní charita Pardubice – Benefiční vánoční koncert 
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Sobota 14.12.2024    19:00 - PARDUBICE | kostel sv. Bartoloměje  
Filharmonie Pardubice 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Úterý 17.12.2024    17:00 - PARDUBICE | kostel sv. Jana Křtitele 
Adventní koncert žáků ZŠ Bratranců Veverkových 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Středa 19.12.2024    18:00 - LÁNY NA DŮLKU | kostel sv. Jana Nepomuckého  
Vánoční koncert ZUŠ Holice  
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Sobota 21.12.2024    19:00 - PARDUBICE | kostel sv. Bartoloměje  
Filharmonie Pardubice 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Neděle 22.12.2024    16:30 - MIKULOVICE | kostel sv. Václava               
Vánoční koncert 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Pondělí 23.12.2024  17:00 – PARDUBICE | Fara – dvůr  
Vánoční koncert klášterní scholy  
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Sobota 28.12.2024    17:00 - PARDUBICE | kostel sv. Bartoloměje  
Smíšený sbor: Cantus amici 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Středa 08.01.2024    18:00 - PARDUBICE | kostel sv. Bartoloměje  
Tříkrálový koncert Oblastní charity Pardubice 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Adventní koncert Scholy od sv. Václava 
 

Salesiáni a jejich spolupracovníci vás zvou na tradiční benefiční Adventní koncert 
Scholy sv. Václava, který se uskuteční v neděli 8. prosince v 17:00.  
Výtěžek dobrovolného vstupného bude věnován na činnost Centra Don Bosco,  
které doprovází mladé lidi vyrůstající v dětských domovech na cestě do samostatného 
života.  
 

• Marie Benáková 
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Vánoční koncert klášterní scholy 
 

Srdečně vás zveme na tradiční vánoční koncert rozšířené pardubické scholy 23. 12. 
2024 od 17:00, tentokráte netradičně na farním dvoře. Těšit se můžete na známé 
oblíbené vánoční písně a koledy, navíc i na něco dobrého na zahřátí a v neposlední 
řadě na zastavení se v předvánočním čase a  setkání se s lidmi (nejen) z farnosti. 
 

• Terka a Petr 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Setkání pastorační rady - 5. 11. 2024 
 

V úterý 5. listopadu se sešla pastorační rada farnosti (dále jen PR) a diskutovala 
problematiku předem danou programem. 
 

(1) V prvním bodě jsme hodnotili Farní den. Vyplynulo, že v organizování a jedné 
společné mši sv. chceme pokračovat dál, je dobré mít připravený program pro děti. 
Přicházely velice pozitivní reakce na představení katechumenů. Chyběl někdo, kdo by 
byl za Farní den zodpovědný. Pokud něco děláme, mělo by to být naplno (např. 
přednášky bez ozvučení a projektoru nedávají smysl). Další podněty v zápisu. 
(2) Následoval blok diskuse o nejdůležitějších provozních věcech: (a) Budou se  
na adventní duchovní obnově vyrábět věnce? (b) O organizaci Mikuláše v Klášterním 
kostele se postará Honza Vitáček a Tomáš Kučera. Zájem o Mikuláše do rodin zjistí 
David Špelda. (c) Rorátní snídaně budou následovat po každé rorátní mši svaté, 
koordinátorem je Helena Strouhalová. Kdo má zájem pomoci, ozve se jí. (d) Setkání 
dobrovolníků proběhne v pátek 17. 1. 2025 na faře a začne mší svatou v 18 h v kostele 
sv. Bartoloměje. (e) Jan Uhlíř a Helena Strouhalová mají tipy na lidi, kteří by se mohli 
zapojit do úklidu kostela sv. Bartoloměje.  
(3) V třetím bodě jsme předávali zpětnou vazbu farníků organizátorům projektu 
Modlitby za ulice. Zaznělo především, že je potřeba pravidelně vysvětlovat, o čem 
projekt je a připomínat, že se do něho mají lidé zapojit. Zazněly určité nejasnosti, 
které organizátoři vysvětlí lidem. Jinak na celý projekt přišly velice pozitivní reakce. 
Vznikla iniciativa sbírat zkušenosti a historky z průběhu projektu – pokud nějakou 
máte, pošlete ji, prosím, na info@modlitbyzaulice.cz.  
(4) Čtvrtým bodem první části bylo sesynchronizování se v nejbližších událostech  
a informace od Charity.  
(5) V druhé části pastorační rady jsme vedli synodální diskuzi v menších skupinách, 
jejímž cílem bylo zhodnotit dosavadní práci pastorační rady. Výstupy najdete v zápisu. 
Příští PR proběhne ve čtvrtek 16. 1. od 19 h na faře. Všichni jste srdečně zváni. 
Program budoucího setkání bude zveřejněn nejpozději týden dopředu na stránkách 
farnosti. Podrobný zápis o proběhlém setkání PR bude v brzké době zveřejněn  
na stránkách farnosti. 
 

• Petr Kučera 
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Kostel sv. Bartoloměje získá novou tvář 
 

V letošním roce byla díky finanční  
podpoře Pardubického kraje zahájena již 
velmi potřebná oprava pláště kostela sv. 
Bartoloměje. První fáze opravy fasády 
zahrnuje západní štít lodi kostela a průčelí 
předsíně včetně restaurování vstupního 
portálu a umělecké výzdoby. Letošní práce 
vrcholí, vedle zedníků svou práci dokončují 
restaurátoři, kteří postupně očistili 
kamenné prvky, skleněné mozaiky  
a sochařskou výzdobu.  
V mnoha případech bylo nutné poškozené 
části sanovat, zakonzervovat a 
domodelovat chybějící části. Obnova 
omítaných ploch štítů kostela zajistí nový 
vzhled, který však bude více odpovídat 
historickému vývoji stavby.  
 

Podrobným rozborem archivní 
dokumentace a analýzou dochovaných 
omítkových vrstev bylo zjištěno, že kostel 
byl v době celkové rekonstrukce a přístavby 
západní předsíně z roku 1912 podle   Obraz zachycující vzhled kostela 
návrhu architekta Bóži Dvořáka opatřen  sv. Bartoloměje v 1. polovině 20. stol. 
omítkami v šedohnědém odstínu malty   (J. Komárek, 1943) 
nejspíše s režným povrchem bez dalších  
barevných nátěrů.  
 

Nepůvodní žlutobílá barevnost pochází z oprav fasády v 80. letech 20. století.  
V souladu s názorem pracovníků památkové péče je nový nátěr přizpůsoben vzhledu 
stavby ze začátku 20. stol. a proto bude pojetí fasády jednobarevné a odstín bude laděn 
do šedookrově pískové barvy.  
 

Omítka se bude barevně více přibližovat kamennému povrchu, což sníží kontrast mezi 
barvou omítky a barvou režného povrchu zdiva z pískovce a znělce.  
 

Výsledný výraz bude působit více uceleně a klidně a bude v souladu s původním 
architektonickým záměrem.  
 

• Lukáš Pavlík 
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Svatý rok 2025 – Bula „Naděje neklame“ (1. část) 
 

Papež František 9. května 2024 bulou „Spes non confundit“  
(„Naděje neklame“ - Řím 5,5) vyhlásil Svatý rok.  
 

Právě naděje je hlavním poselstvím nadcházejícího Svatého roku, který papež podle 
starobylé tradice vyhlašuje každých pětadvacet let. V tomto a dalším Zpravodaji se 
pokusím přiblížit některé myšlenky z tohoto listu. Většinou půjde o citace vybraných 
pasáží, jindy o stručné shrnutí delší pasáže. Celý text najdete na webových stránkách 
www.cirkev.cz    
 

Na začátku buly papež František připomíná, že naše křesťanská naděje se opírá o Boží 
lásku zjevenou v Ježíši Kristu. Cituje mnoho pasáží z Písma svatého a zdůrazňuje 
provázanost naděje a trpělivosti v našem životě (5). Každého z nás nazývá „poutníky 
naděje“ (1). Povzbuzuje nás, abychom věnovali „pozornost oněm tolika dobrům, která 
jsou ve světě přítomna, abychom neupadli v pokušení považovat se za ty, kdo jsou 
přemáháni zlem a násilím.“ (7) 
„Nyní nastal čas nového Svatého roku, kdy se znovu dokořán otevře Svatá brána  
a každý bude moci živě zakusit Boží lásku, která probouzí v srdci pevnou naději  
na spásu v Ježíši Kristu.“ (6) „Svatá brána baziliky svatého Petra ve Vatikánu se otevře  
24. prosince 2024, čímž bude zahájen řádný Svatý rok.“ (6) Ukončen bude na stejném 
místě o slavnosti Zjevení Páně, 6. ledna 2026. 
 

Svatý rok se nebude slavit pouze v Římě, proto papež píše: „Dále stanovuji, aby  
v neděli 29. prosince 2024 diecézní biskupové ve všech katedrálách slavili u příležitosti 
slavnostního zahájení Svatého roku eucharistii. Nechť se při pouti čtou některé části 
tohoto dokumentu a oznámí se lidu, že je možné u příležitosti Svatého roku získat 
odpustky…. kéž je postaráno o to, aby se Božímu lidu v plnosti dostalo jak zvěsti 
naděje v Boží milost, tak znamení, která dosvědčují její účinnost.“ (6) (Pozn.: Náš 
diecézní biskup zve kněze a věřící do svatodušní katedrály v tuto neděli 29. 12.  
na 15. hodinu) 
 

Svatý rok se nemá prožívat pouze poutěmi, liturgií a modlitbou.  
Papež nás i představitele států vyzývá, abychom konkrétním jednáním vnášeli do světa 
naději. Na prvním místě mluví o úsilí budovat pokoj ve světě plném rozbrojů a válek 
(8) a se zármutkem konstatuje, že v některých částech světa „jsme ztratili touhu po 
předávání života“ - a právě „touha mladých lidí po dětech, které jsou ovocem jejich 
plodné lásky, otvírá každé společnosti budoucnost a je záležitostí naděje.“ (9) 
 

Všichni máme být znamením naděje, a proto vypočítává různé skupiny lidí, kteří  
od nás naději a pomoc očekávají (10-15): 
 

• „Mám na mysli uvězněné, kteří tím, že jsou zbaveni svobody, zažívají dennodenně 
kromě tvrdých vězeňských podmínek citovou prázdnotu … 
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• Je třeba, aby se znamení naděje dostalo nemocným, doma nebo v nemocnicích.  
Kéž ve svém utrpení nacházejí útěchu skrze blízkost těch, kdo je navštěvují, a lásku, 
které se jim dostává ... Péče o ně je hymnem oslavujícím lidskou důstojnost, zpěvem 
naděje, který si žádá, aby se k němu jako sbor připojila celá společnost. 
 

• Znamení naděje potřebují také ti, kteří jsou jejím samotným ztělesněním, a to mladí 
lidé. Kéž se se znovuobnoveným nadšením staráme o mladé lidi, studenty, snoubence, 
o přicházející generace! Buďme nablízku mladým, kteří jsou radostí a nadějí církve  
i světa! 
 

• Chybět nemohou znamení naděje vůči migrantům, kteří opouštějí svou vlast,  
aby hledali lepší život pro sebe a své rodiny. Kéž jejich očekávání nejsou zklamána 
předsudky a uzavřeností.  
 

• Znamení naděje si zaslouží staří lidé, kteří často zažívají samotu a pocit opuštěnosti. 
Docenit poklad, kterým jsou, docenit jejich životní zkušenosti, moudrost, jíž jsou 
nositeli, a to, čím mohou být prospěšní, je úkolem křesťanů a občanské společnosti.  
 

• Zvláště pamatuji na dědečky a babičky, kteří jsou ztělesněním předávání víry a životní 
moudrosti mladším generacím. Kéž je v tom podpoří vděčnost dětí a láska vnoučat, 
které v nich nacházejí své ukotvení, pochopení a povzbuzení.  
 

• Se sklíčeností vyprošuji naději miliardám chudých, kterým často k životu chybí to 
nejzákladnější. Tváří v tvář stále dalším a dalším po sobě následujícím vlnám chudnutí 
hrozí, že si na ně zvykneme a smíříme se s nimi.“ 
 

Dále Svatý otec připomíná nezbytné úsilí  
diplomacie o mír ve světě a vyzývá země žijící  
v blahobytu (tedy i nás), aby odpustili dluhy  
chudým zemím. Zdůrazňuje, že je to „spíše než 
otázka velkorysosti otázkou spravedlnosti, která  
je dnes zatížena novou formou nerovnosti, jíž 
jsme si vědomi. Existuje totiž skutečný 
‚ekologický dluh‘, především mezi Severem  
a Jihem, související s obchodní nerovnováhou,  
jež má dopad na ekologii, jakož i s neúměrným 
využíváním přírodních zdrojů, kterého se  
v průběhu dějin dopouštěly některé země.“(16) 
 

V bule je zmíněno i významné výročí 1700 let od Nicejského koncilu, které nám 
zanechalo společné vyznání víry, které se modlíme i při mši svaté a také úsilí o 
stanovení společného data slavení Velikonoc mezi západní a východní církví. (17) 
Pokračování příště…  
 

• Výtah z buly připravil Jan Uhlíř 
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Řeckokatolické liturgie  
v kostele sv. Jana Křtitele v Pardubicích 
 

Chtěl bych z celého srdce poděkovat jménem 
svým i svých farníků arciděkanu o. Janu 
Uhlířovi a o. biskupu Josefu Kajnekovi, jako  
i všem farníkům římskokatolické farnosti 
Pardubice za možnost sloužení nedělních 
liturgií v kostele sv. Jana Křtitele.  
 

Důvodem bylo, že se v zimním období všichni 
nevejdeme na nedělní bohoslužbu  
do kostela Panny Marie Sedmibolestné, kde  
i nadále sloužíme ve všední dny a svátky  
mimo neděli. Bylo mně líto, že mnoho lidí  
a obzvlášť maminek s dětmi přestává v zimě 
chodit do kostela. V létě totiž mohou stát  
i před kostelem, jelikož máme rozhlas kolem 
kostelíčka, ale bohužel v zimním období  
to není možné.  
Říkala mně jedna maminka: „Otče, nemůžu  
v neděli jít s dětmi do kostela, protože se do kostela nevejdu a venku je strašná zima … 
a víte, jak je těžké potom znovu začít chodit?“ 
V tu chvíli jsem si uvědomil, že je to pravda, není snadné začínat znovu. Proto jsem se 
rozhodl poprosit o. Jana o možnost sloužit nedělní liturgii v kostele sv. Jana Křtitele.  
Velice si vážíme této možnosti a pamatujeme na vás všechny v modlitbě!  
Velké Pán Bůh zaplať také o. Uhlířovi, že nás přišel na naši první liturgii, kterou jsme 
sloužili 3.11.2024, přivítat.  
 

Vyprošuji pro vás všechny hodně Božího požehnání a Boží milosti! 
 

• o. Marian Kurylo 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Víkendové duchovní obnovy ve Slavoňově 
 

Po loňské zkušenosti s akcemi pro seniory a pro muže jsem se rozhodl víkendová 
setkání ve Slavoňově nejen zopakovat, ale i rozšířit o setkání pro ženy. Zjišťuji, že je to  
forma pastorační činnosti, která mně osobně nejen vyhovuje, ale přináší i různé plody.  
 

Lidé z farnosti se více poznávají, propojují se různé skupiny, prohlubuje se osobní 
duchovní život, zakouší se síla společné modlitby, …  
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Víkend pro muže se bude konat 14. – 16. února. Přihlásit se můžete u Jiřího 
Kuhna: jir.kuhn@gmail.com. Víkend pro ženy plánujeme na 28. – 30. března.  
Kontaktní osobou je Helena Strouhalová: cindicka@seznam.cz. Přijíždíme v pátek  
večer a odjíždíme po nedělním obědě. Cena včetně ubytování a jídla je kolem 1 000 Kč.   
Na společné setkání se těší  
 

• P. Jan Uhlíř 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Oslavy Dona Boska 2025 
 

O víkendu 25. a 26. ledna 2025 vás zveme na tradiční oslavy svátku Dona Boska, 
které budou zase trochu jiné. V sobotu odpoledne nás čeká maškarní karneval pro děti,  
na který naváže večerní program pro dospělé a mládež s hudbou a tancem.  
V neděli začneme slavnostní bohoslužbou v 9:00, po které bude následovat kavárna  
s hostem P. Pavlem Kunešem z Klecan u Prahy – knězem, publicistou, malířem  
a dudákem. Těšíme se na vás!  
 

 
 

Bližší informace najdete na začátku ledna na salesiánském webu a na letáčcích.  
 

• Marie Benáková 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Setkání pro ženy  
 

Tradiční lednové setkání bude v sobotu 25.1.2025 od 10:00 na faře – Kostelní ulice  
č. 92. Opět k nám z Ostravy přijede Františka Böhmová, tentokrát s tématem  
„O vděčnosti“. Bližší informace a přihláška budou na farním webu v druhé polovině 
prosince. Těšíme se na společné setkání.      
 

• Pavla Pecnová 
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Pardubická ekumena: Modli se a sportuj. 
 

„Křesťané různých vyznání by neměli čekat, až teologové dospějí k souhlasu, nýbrž se mají 
za sebe navzájem modlit a společně pracovat ve službě milosrdné lásky.“ papež František 
 

Každoročně v lednu činíme konkrétní kroky, aby se křesťanské církve, a především 
jejich členové, spolu modlili, neformálně se setkali, a tak se více poznali a sblížili.  
Na snídani "vedoucích" jednotlivých církví, která se koná každý měsíc vždy u jiného 
hostitele, jsme hledali vhodnou formu, jak pojmout ekumenu v lednu 2025.   
 

Jako jeden z nápadů kromě společné modlitby byla i společná práce, ale práci jsme 
nakonec z organizačních důvodů odložili a budeme společně sportovat. To tu ještě 
nebylo. V neděli 12.1. od 13:00 do 16:30 uspořádáme v hale Univerzity Pardubice 
(Kunětická 92) ekumenický volejbalový turnaj.  
 

Chceme společně prožít v přátelské neformální soutěživé atmosféře pěkné odpoledne 
napříč všemi církvemi z Pardubic. Katolíky bude reprezentovat jeden tým z fary  
a jeden tým od salesiánů. Přijďte povzbudit naše hráče a hráčky. Na ekumenickou 
bohoslužbu, ke společné modlitbě, vás pak srdečně zveme na úterý 21.1. 2025  
od 18:00 do sboru Církve Adventistů sedmého dne, Staročernská 1799, Pardubice.  
Pokud jste v pěkném domě CASD nebyli, tak toto je dobrá příležitost.  
 

Prostě: "Pojďte a uvidíte." 
 

• Jiří Caha a Jan Uhlíř 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Senior klub – pozvánka 
 

Milé seniorky, milí senioři naší farnosti! 
 

Zdravíme vás všechny, nejen pravidelné návštěvníky našich středečních setkání  
ve farním sále. Přejeme vám požehnané dny adventní přípravy a krásné a opravdu 
sváteční dny Vánoc! 
 

Zveme vás na pravidelné setkávání každou druhou středu v měsíci v čase 14:30 až 
16:30 (kromě školních prázdnin – červenec, srpen). 
 

Těšíme se na nejbližší setkání ve středu 11. 12. 2024, které bude adventní i vánoční. 
 

Přijďte prožít společně pěkný čas se společnou modlitbou, zpěvem, 
s poslechem poučného i zábavného programu i s malým občerstvením z našich 
společných zdrojů. 
 

Přejeme Boží požehnání a dobré zdraví do všech dalších dnů ! 
 

• Za Seniorklub Olga Kylarová a Jan Kohl 
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Prokop Brož královéhradeckým pomocným biskupem 
 

Papežský nuncius Mons. Jude Thaddeus Okolo oznámil jmenování Prokopa Brože 
pomocným biskupem královéhradeckým, a titulárním biskupem litomyšlským. 
 

Biskupské svěcení se uskuteční 22. února 2025 v katedrále Svatého Ducha  
v Hradci Králové.  
 

 
 

Životopis 
 

Narodil se 22. 3. 1972 v Náchodě, jako šesté ze sedmi dětí manželů Jaroslava a Lidmily 
Brožových, farnost Červený Kostelec. Po absolvování trutnovského gymnázia v roce 
1990 začal přípravu na kněžské povolání formačním rokem v litoměřickém konviktu. 
 

V roce 1996 ukončil filosoficko-teologická studia na Papežské Lateránské univerzitě  
v Římě a 25. 7. 1996 byl vysvěcen na jáhna. Jako jáhen působil v Diecézním centru 
života mládeže Vesmír a poté ve farnosti Polná. 
 

Na kněze byl vysvěcen 14. 6. 1997 biskupem Karlem Otčenáškem. Působil jako farní 
vikář v Nové Pace, v Kutné Hoře, kde zastával i funkci spirituála Církevního gymnázia. 
 

V roce 2003 ukončil licenciátem studia Systematické teologie na Papežské univerzitě 
Gregoriana.  
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Poté působil na Katolické teologické fakultě Univerzity Karlovy, kde získal v roce 2008 
doktorát z dogmatické teologie, a v letech 2010–2018 vykonával funkci děkana 
Katolické teologické fakulty. 
 

14. května 2007 byl jmenován sídelním kanovníkem Královské kolegiátní kapituly sv. 
Petra a Pavla na Vyšehradě. 
 

S koncem akademického roku v srpnu 2018 ukončil své působení na Katolické 
teologické fakultě Univerzity. Mezi lety 2018–2022 působil jako děkan-farář 
Římskokatolické farnosti Hradec Králové – Nový Hradec Králové. Nyní působí jako 
rektor Duchovní správy kostela Panny Marie v Hradci Králové. 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Vzpomínky na kněze Vandíka a Beneše 
 

Ty jsi Petr – Skála – a na té skále zbuduji svou církev a pekelné mocnosti ji nepřemohou. 
(Matouš 16, 13-23) 
 

V dnešním zamyšlení vzpomeneme na dva kněze – salesiány, kteří v Pardubicích 
působili v době totality a oba jsou již na Věčnosti. Měli mnoho společného, avšak  
v Pardubicích se nepotkali  - ThDr. Štěpán Vandík  a P. František Beneš. Oba velcí  
ve svých činech a „diplomaté“ v době  komunistického režimu. 
 

Když 14.4. 1950 byli salesiánští řeholníci z Pardubic vyhnáni, na dlouhé roky nikdo 
nedoufal, že během těžké doby vlády velkých protivníků církve bude v Pardubicích 
salesiánský duch řehole Dona Bosca šířen dál alespoň v tzv. podzemí. S určitými 
časovými pauzami toto dílo mocnosti pekelné nikdy nepřemohly. Naši protivníci  
tak ani netušili, že tady po mnoho let probíhala formace prvních sester salesiánek,  
a to v naprosté tichosti a s velkým utajením. 
 

ThDr. Štěpán Vandík pocházel z rodiny, ve které vyrostli dva kněží. Rodištěm byl 
Ořechov u Zlína. Teologická studia a vstup do řádu salesiánů absolvoval v Turíně  
v Itálii. V době, kdy již na našem území neměl státní souhlas k výkonu kněžské služby, 
pracoval jako dělník ve Škodových závodech v Plzni. V roce 1968 dostává státní 
souhlas a přichází do Pardubic, kde se ujímá vedení „skřivánecké farnosti“ se sídlem  
u sv. Jana Křtitele. V té době salesiáni usilují o navrácení kaple sv. Václava, ale 
bezúspěšně. Otec Štěpán se s obrovským úsilím jemu vlastním pustil do opravy kostela  
sv. Jana Křtitele. Do sakristie nechal zavést vodu, vestavěný nábytek, který slouží 
dodnes, je rovněž jeho dílem. Kompletně přebudoval liturgický prostor (oltář čelem  
k lidu, sedes, vztyčil veliký kříž, ...), koberce a závěsy byly pořízeny v liturgických 
barvách. Vedl pravidelné biblické hodiny. Velice důrazně dbal na úroveň hudby při 
bohoslužbách. S velkou vytrvalostí nacvičoval ordinária v českém jazyce, a to od P. J. 
Olejníka a P. K. Břízy. Zavedl pravidelné zpívání žalmů, gregoriánských chorálů, dbal 
na nácvik nových písní z kancionálu. 
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V ulici Br. Veverkových měl vytipovaný dům v prodeji, který chtěl zakoupit a zbudovat 
v něm faru ke kostelu sv. Jana Křtitele i provizorní salesiánské centrum. Tento plán se 
však nepodařil. Velkou jeho touhou bylo mít kostel plný ministrantů. Ještě dnes jsou 
mezi námi pamětníci, kteří chodili rádi ministrovat.  
Na arciděkanství v Pardubicích si vybudoval samostatné bydlení z prostor, které  
do té doby sloužily jako skladiště. Založil a postupně velice rozvinul pomoc misiím  
v Indii. S týmem pěti žen z farnosti balil do mnoha metrů látek ohromné balíky  
s trvanlivými potravinami. Látky se pak zašívaly a v Indii zužitkovaly. Svým důvtipem 
dokázal i to, že balíky nebyly proclívány. S postupující dobou normalizace však začal 
být v Pardubicích nepohodlný, až došlo k jeho přeložení. Dne 16.6. 1973 tady sloužil 
poslední mši svatou. Další jeho farností se staly Sezemice, kde rovněž za dobu svého 
působení zanechal obrovské dílo. Při tom všem však stále pracoval v podzemí 
fungujícího salesiánského hnutí. Totálně vyčerpán umírá na pardubickém nádraží  
na infarkt, když se vrací ze Slovenska z tajných exercicií dne 16.11. 1979.  
Slavné vzkříšení očekává v rodinné hrobce v Polešovicích u Zlína. 
 

Krátce po přeložení ThDr. Štěpána Vandíka  
přichází do Pardubic na místo farního vikáře  
u sv. Bartoloměje novokněz P. František Beneš  
(nar. 29.11.1947), rovněž salesián, který zde  
působil v letech 1974-1977.  
Noviciát absolvuje tajně během teologických 
studií. S jeho velkým duchovním potenciálem 
dokonale zajišťoval plnění všech kaplanských 
povinností, které v té době byly od působícího 
kancléře Oldřicha Henycha důsledně vyžadovány. 
Velice vtipně a neokázale zde šířil ducha salesiánského řádu.  
Promyšleně a s ohromnou diplomacií pracoval s mládeží. Vzpomínám si, jak nakoupil 
lístky do kina na předem vytipovaný film a velice šikovným způsobem je rozdával mezi 
mládež (např. ve zpovědnici po svátosti smíření). V té době se společenství mládeže 
scházelo tajně po rodinách. O tomto dění měl dokonalý přehled a pomáhal náplň 
těchto setkání připravovat, aniž by byl pravidelně osobně přítomen. Na všech 
setkáních podporoval modlitbu sv. Ignáce z Loyoly - „Věčné Slovo...“, jejíž hloubka 
všem ukazuje správný životní směr. Při opravách kostelů, které se v té době 
organizovaly formou brigád, byl na lešení nebo u míchačky první v pracovním oděvu  
a s ostatními brigádníky tak mohl diskutovat jejich problémy. Miloval kulturu, 
důstojné slavení mešní liturgie, rád četl. Po celou dobu jeho působení v Pardubicích  
se mu dařily nenápadně šířit hluboké myšlenky salesiánské spirituality, přestože 
oficiálně zde v této době salesiáni působit nemohli. V té době jsme netušili ani my ani 
on, že v letech 1992-1993 se stane ředitelem salesiánské komunity v Pardubicích, která 
se k nám, díky Bohu, po revoluci vrátila. 
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Během jeho kněžské dráhy, která vedla přes Hlinsko, Dvůr Králové, Uhelnou Příbram 
a Litomyšl, kde byl nejdelší dobu, se stal významným hybatelem ekumenického hnutí, 
byl členem kněžské rady královéhradecké diecéze a sboru poradců biskupa. Jeho 
motto, které zveřejnil 20.10. 2016 při příležitosti jeho vyznamenání od města 
Litomyšl, je pro nás úžasným odkazem: 
 

 „Přeji si, abychom nejenom plnili své povinnosti, ale abychom dokázali udělat něco 
navíc pro město, společnost a naši zemi.“  
 

Ohromnými a hlubokými vlastnostmi kněze a salesiána si vybudoval příkladnou 
váženost a uznání i za hranicí římskokatolické církve, což bylo umocněno mnohými 
společenskými oceněními od světských úřadů. Velmi podporoval hudební festival 
Smetanova Litomyšl. Plody svých hřiven, které mu byly Bohem svěřeny, odevzdává  
do Jeho rukou 23.10. 2017 ve věku nedožitých 69 let, kdy umírá po těžké nemoci. 
Ohromným uznáním a díkůvzdáním za jeho život je pohřeb, kdy se u jeho rakve  
v proboštském kostele Povýšení sv. Kříže v Litomyšli schází kolem 1000 lidí, a to nejen  
z řad farníků, kde působil, ale i různých osobností veřejného života a ostatních církví.  
U oltáře za jeho život děkuje 100 přítomných duchovních. Je pochován na hřbitově                
v Litomyšli.  
Bože, děkujeme Ti, že nám posíláš kněze, správce Božích tajemství. Vždyť v naší 
farnosti neznáme život bez kněží. Svým posláním jako nástupci sv. Petra potvrzují 
slova evangelia sv. Matouše 16, 13-23: „…a mocnosti pekelné ji nepřemohou.“ 
 

• Anna Hofericová 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  
 

Zapalme svíčku  8. 12. 2024 
  

Druhou prosincovou neděli je na 
celém světě připomínán Světový den 
zesnulých dětí.  
V 19 hodin místního času zapalují 
příbuzní a přátelé zesnulých dětí ve 
všech zemích světa svíčky a vytvářejí tak 
celosvětový vzpomínkový most. Zapálit 
svíčku může i každý sám doma nebo na 
jiném důvěrném místě, ale chcete-li se 
připojit k nám, ostatním rodičům, 
vzpomínkou a modlitbou, zveme vás v neděli 8. prosince v 18:30 do kostela sv. 
Bartoloměje v Pardubicích. Po společném zapálení svíček v 19.00 bude vzpomínka 
pokračovat bohoslužbou za zesnulé děti. Pořadatelem pietní akce je Nadační fond 2P 
ve spolupráci s arciděkanstvím Pardubice. Svíčky budou volně k dispozici v kostele. 
 

• Jana Poddaná 
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Sbírka na nový osobní automobil  
pro terénní sociální službu Centra Don Bosco 
 

V rámci sociální služby Doprovázení dojíždí sociální pracovníci Centra Don Bosco 
pravidelně do dětských domovů, výchovných ústavů a na místa, kde naši mladí klienti 
žijí po osamostatnění. Spolehlivý osobní automobil je tak pro naši terénní práci zcela 
zásadní. V současnosti využíváme tři auta. Dvě z nich jsou již na hraně životnosti a 
dosluhují. Zejména jedno (konkrétně Renault Thalia – stáří 19 let, nájezd 170 000 km, 
množící se nákladné opravy) potřebujeme v co nejkratším termínu nahradit. Proto se 
snažíme pomocí sbírky na donio.cz zajistit finanční prostředky k zakoupení nového 
čtyřkolového pomocníka. Za každou podporu děkujeme. 
Odkaz na sbírku: donio.cz/na-ceste-do-zivota 
 

• Marie Benáková 
 

------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Napsali jste 

Adventní duchovní obnova: Poutníci naděje 
V sobotu 30. listopadu se u salesiánů uskutečnila adventní duchovní obnova  
s názvem Poutníci naděje, což je i motto jubilejního Svatého roku 2025.  
 

 
 

Vedl ji P. Michael Martinek, SDB a v úvodní přednášce nám představil tři možné roviny 
naděje.  
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Naději eschatologickou – že se jednou setkáme s Bohem a s druhými v nebi, ale  
i naději historickou – že se už tady na zemi mohou věci Božím zásahem a lidskou 
spoluprací proměnit k lepšímu, i když to třeba už ani nečekáme (jako příklad uvedl 
Sametovou revoluci). Tou třetí nadějí pak může být naděje „psychologická“ nebo 
řekněme „osobní“: schopnost každého z nás uchovat si naději ve svém životě  
i navzdory těžkým událostem. Což vůbec neznamená neprožívat smutek nebo strach, 
protože ty k člověku patří, ale nezabředávat do nich (při závažných psychických 
problémech se máme, jak modlit, tak (současně) vyhledat odbornou pomoc). 
Na přednášku navázala diskuse v menších skupinkách, při mši svaté pak zástupci 
každé z nich krátce sdělili společně nalezené odpovědi na otázky „V čem máme osobně 
naději?“ a „V čem vidíme naději pro svět?“. Máme radost z živých diskusí, někteří 
zmiňovali, že na ně mohlo být i více času.  
 

Po obědě ještě následovala společná debata o místech naděje v církvi a ve světě.  
Došlo na sdílení rozličných pozitivních zkušeností, ať už v rámci ekumeny nebo 
politiky. Velkou naději také vnímáme v nastupující generaci. Ta vidí svět mnohdy  
jinak než my, ale to může být právě příležitostí ke změně. Účastníků bylo přes stovku, 
čtyřicet z nich tvořili členové Salesiánů spolupracovníků (ASC) z naší diecéze. 
Salesiáni spolupracovníci jsou laickou větví salesiánské rodiny, na způsob „třetího 
řádu“. 
 

Tento model společné obnovy se líbil jak jim, tak pardubickým farníkům, proto jsme 
nelenili a hned stanovili datum obnovy na příští advent. Zapište si do kalendářů 
sobotu 29. 11. 2025, budeme se těšit na viděnou! 
 

• Marie Benáková 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Kurz Alfa 2024 – cesta víry, sdílení a nových přátelství 
 

Pomalu se blížíme k závěru letošního Alfa kurzu, jehož poslední setkání nás čeká  
12. prosince. Letos jsme měli tu čest přivítat na kurzu neuvěřitelných 34 účastníků 
všech věkových kategorií – od studentů až po seniory, a dále tým 9 vedoucích, kteří  
se s láskou starali o to, aby se každý cítil vítaný a přijatý. 
Kurz byl rozdělený do více tematických přednášek. Společně jsme se zamýšleli nad 
otázkami zásadními a mnohdy hlubokými. Mluvili jsme o tom, co v životě opravdu 
stojí za to, kdo je Ježíš Kristus a proč za nás zemřel. Učili jsme se o modlitbě, Bibli  
a Duchu svatém – kdo je, co dělá a jak nás může naplnit. Zastavili jsme se u toho, jak 
nás Bůh vede, jak čelit zlému a také jak sdílet svou víru s ostatními. 
 

Přednášky od významných hostů, jako byli salesián P. Václav Čunek, ředitelka 
Oblastní charity Pardubice Marie Hubálková, psychoterapeutka Nikola Joštová nebo 
salesiánka Jana Svobodová, byly nejen inspirativní, ale také nesmírně povzbudivé. 
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Jedním z vrcholů kurzu byl společný víkend ve Slavoňově, který jsme věnovali Duchu 
svatému. Tento víkend mnozí účastníci označili jako „bod zlomu“, kdy se jejich pohled 
na víru proměnil. Chce se mi zvolat: „Bohu díky!“ Nezapomenu na ty šťastné tváře 
účastníků v neděli, když se společný víkend pomalu chýlil ke konci. 
 

Jedna z účastnic se s námi podělila o své dojmy: „Na Alfa kurz jsem přišla zpočátku 
spíše ze zvědavosti. Nevěděla jsem, co čekat, ale od první chvíle jsem se cítila jako 
mezi přáteli. O víkendu ve Slavoňově jsem opravdu pocítila, že se mě Pán Bůh dotkl.“ 
 

S obdivem a úctou bych rád poděkoval celému týmu, všem vedoucím, kteří každý 
týden trpělivě naslouchali, odpovídali na otázky a vytvářeli bezpečný prostor pro 
sdílení.  
 

Zvláštní díky patří také našemu faráři, P. Janu Uhlířovi, který celý kurz podporoval 
modlitbou, slovem a duchovním vedením. Jeho povzbuzení a pastorační péče byly 
cenným zdrojem posily pro všechny zúčastněné. 
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Děkujeme vám všem, kteří jste kurz doprovázeli soukromou modlitbou a čtvrteční 
adorací. Zvláštní poděkování patří paní Zoje, která se modlila prakticky každý čtvrtek  
a všem akolytům, kteří si rozdělili službu a společnou adoraci ukončovali.  
 

V neposlední řadě bych chtěl poděkovat také Pavle Pecnové a celému týmu 
pomocníků, kteří nás každý čtvrteční večer hostí výtečnými pokrmy. Jejich péče  
a ochota přinesly kurzu zvláštní atmosféru, která byla nejen pastvou pro naše chuťové 
pohárky, ale především pro naše srdce. 
 

Alfa kurz není jen sérií přednášek, ale především společenstvím, kde můžeme sdílet 
své otázky, pochybnosti i radosti. Ať už se jeho účastníci na cestě víry nacházejí 
kdekoli, všichni společně objevili, že v životě opravdu jde o víc. Děkujeme Bohu  
za tuto příležitost, všem účastníkům za jejich odvahu přicházet a sdílet, a vám všem  
za modlitby, které kurz provázely. 
 

 
 
Těšíme se na další ročník a prosíme o další modlitby, aby si Alfa kurz i nadále nacházel 
cestu k srdcím těch, kdo hledají odpovědi na nejdůležitější otázky života. 
 

• Tadeáš Kouřil, koordinátor Kurzu Alfa 
 
-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------  

Kurz Alfa, víkendové setkání ve Slavoňově  
– můj nejintenzivnější zážitek 
 

Na víkendové setkání se mi příliš nechtělo. Trochu i z pohodlnosti, ale řekla jsem si, že 
to tam snad nějak přežiju. Nejenže jsem to přežila, ale dokonce mne setkání s Bohem 
uvedlo do stavu nadšení. Ale po pořádku. Jednalo se o setkání asi 30 lidí s určitým 
vztahem k Bohu. Vše se odehrávalo v atmosféře laskavosti a vzájemného pochopení  
a pomoci. Počínaje otcem Janem přes další pomocníky a organizátory. 
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Připadala jsem si jako Alenka v říši divů… Velmi na mne zapůsobila sobotní večerní 
modlitba ve starém slavoňovském kostele, snad ze 16. století. Byly tam modlitby, 
osvětlení svíčkami, hudba s flétnou a kytarou, zpěv a také předávání dopisů, které jsme 
napsali Bohu. Bylo to tak vzrušující, že jsem ani necítila zimu. A pak jsem pocítila 
přítomnost Boha, která mi byla potvrzena obdrženým psaníčkem, které se obracelo  
ke mně. Pochopila jsem, že jsem skutečné Boží dítě. On přece nerozlišuje lidský věk. 
Pro Něho jsou důležité jiné věci a hodnoty. Takže mé původní pobavení přerostlo  
v hlubokou úctu a lásku, která ve mně zůstane. „Hleďte, jak velikou lásku nám Otec 
daroval: byli jsme nazváni dětmi Božími a jsme jimi.“ (1.1 3,1) 
 

• D. Bartošková – osmdesátileté dítě 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Návrat do Slavoňova s Alfou 
 

Jako účastník loňské Alfy jsem ráda přijala nabídku na možnost účastnit se opět 
víkendu ve Slavoňově s novou letošní Alfou jako kuchařka. Brzy jsem si ale uvědomila, 
jestli jsem se nepřecenila, vařit skoro pro 40 lidí … to jsem opravdu nikdy nezažila. 
Zvládnu to? A aby toho nebylo málo, necelý týden před víkendem onemocněla Petra, 
která měla být moje parťačka v kuchyni. Začala jsem být trochu nervózní, a tak jsem 
oslovila manžela, zda by nejel pomáhat on, i když vím, že v kuchyni je jeho maximum 
zapnout rychlovarnou konvici. Bylo od něj odvážné, že sice s obavami, ale kývnul. 
Znovu mu moc děkuji, že mne podržel a pomohl. Takže nás čekala velká výzva, které 
jsem se bála a zároveň jsem se těšila na to, jestli opět zažiju tak nádherný víkend jako  
s loňskou Alfou. 
A musím říct, že i když jsem převážně pobývala v kuchyni, opět jsem zažila krásný 
víkend plný nových přátelství, kamarádství a všude bylo cítit, jak se Bůh dotýká všech 
našich srdcí. Myslím, že vzniklo krásné společenství, kde jsem se cítila moc dobře 
a jsem šťastná, že jsme do něho mohli s mužem patřit. 
Přijela jsem stejně jako vloni z víkendu s Alfou plná radosti a pokoje, která stále trvá, 
že jsem si 6 dnů ani nevšimla, že mám angínu...   
Abych byla i trochu praktická, musím uznat, že to bylo chvílemi hodně náročné, ale 
když máte okolo spoustu ochotných pomocníků, s Boží pomocí zvládne každý uvařit 
pro 35 lidí. Tímto chci poděkovat všem členům týmu a o. Jendovi za pomoc a také díky 
za nová přátelství. Na závěr chci vyjádřit obdiv Pavle Pecnové, která tuto službu pro 
farnost zvládá už spoustu let v pokoře a tichosti a jakoby s úplnou samozřejmostí.  
Moc Ti, Pavlo, děkuji, že jsi mi byla takovou oporou a pomocí na telefonu i za dodaný 
proviant. Také chci zmínit Farní pouť do Pravonína, kterou jsi organizovala, že byla 
moc fajn. Díky tedy, že jsme mohli být u toho a doufám, že se ještě nejen s účastníky 
nové Alfy opět potkáme! 
Všem bych vám přála zažít ten pocit, který znám z víkendů s Alfou ve Slavoňově! 
 

• Věra Pavlíčková 
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Farní pouť – sobota 19. října 
 

Na podzimní farní pouť jsme letos vyrazili do Pravonína, Vlašimi a Hrádku u Vlašimi. 
Vyjeli jsme ráno o půl osmé do Pravonína, obce v malebném podblanickém kraji. 
Zde, v románské rotundě sv. Jana Křtitele ze 12. století, jsme prožili mši svatou 
slouženou za Mons. Antonína Dudu. Tento náš milovaný farář sloužil v Rosicích  
nad Labem a 31. října to bylo deset let, kdy zemřel. 
Na otce Antonína zavzpomínal v promluvě biskup Josef Kajnek.  
Po mši sv. jsme navštívili jeho hrob, kde jsme se společně pomodlili. 
 

 
 

Z Pravonína jsme odjeli do obce Kondrac, kde jsme si prohlédli tři expozice farního 
muzea, které bylo vzniklo z bývalé fary. Zde jsme se seznámili s prací i bydlením  
na farách koncem 19. a začátkem 20. století. 
V poledne jsme přejeli do Vlašimi, kde jsme navštívili kostel sv. Jiljí a na místní faře 
jsme se posílili poutním obědem. Bylo krásné počasí, a tak jsme se ještě podívali  
do zámeckého parku. Z Vlašimi jsme se přesunuli do Hrádku u Vlašimi, hlavního 
mariánského poutního místa Podblanicka. V chrámu sv. Matouše je socha Panny Marie 
Hrádecké sedící na trůnu a držící v náručí v levé ruce Jezulátko. S historií nás seznámil 
místní pan farář a pomodlili jsme se. Následovala svačina a po ní jsme se vydali na 
zpáteční cestu do Pardubic, kam jsme přijeli v 18,30 hod. Tato pouť byla věnována 
hlavně vzpomínkám na P. Antonína Dudu, kterého jsme měli moc rádi, hlavně my, 
farníci z Rosic. Děkujeme otci Janovi za tuto pouť a naše díky patří i ostatním, kteří  
se zasloužili o hezký průběh pouti. 
 

• Eva Jirásková 
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Poděkování panu Kohlovi 
V listopadu oslavil 80. narozeniny pan Ing. Jan Kohl. Přejeme mu do dalších let zdraví 
a vše, co je třeba pro spokojený život. Chceme mu také poděkovat za 15 let starosti  
o farní společenství seniorů, které se schází každou druhou středu v měsíci na faře.  
Vždy měl s pečlivostí a láskou připravený program.  
 

Díky jeho péči a kreativitě se setkání seniorů stalo oblíbeným místem, kde navazujeme 
nová přátelství, a kde prožíváme radost. Také se trochu vzděláváme ve víře a procviču-
jeme paměť. Naše setkávání s Vámi, pane Kohle, nám přineslo mnoho krásných chvil  
a povzbuzení pro náš život. Děkujeme za vše, co jste pro nás vykonal a přejeme 
Vám do dalších let hojnost Božího požehnání a radosti.  
 

• Za seniory Olga Kylarová 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Modlitby za ulice 
 

Modlitby za ulice se pomalu rozjíždí, z 650 resp. 1300 kartiček (každá ulice dvakrát), 
které jsme připravili, se jich promodlilo více jak 300, některé i dvakrát. 
 

Postupně společně obarvujeme mapu našimi modlitbami, kostely naopak věšením 
pestrobarevných mašlí. I to může být pro někoho jedna z forem, jak prožít letošní 
advent, jak se připravovat na svátek narození Ježíše. 
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Přinášíme vám dvě svědectví (zážitky, náhody, zkušenosti) jak tuto modlitební aktivitu 
prožíváte: 
 

„První to jistí“ 
Posílám svůj zážitek z 20. října z nedělní bohoslužby u salesiánů, když jsem byla u prvního 
rozdávání kartiček k modlitbám za ulice našeho města. Úplně první kartička opravdu 
náhodně vylosovaná z košíku byla Zborovské náměstí, což je adresa salesiánů… 
P.S.: Zatím se však ještě nevrátila, takže na mapě není označena... VP 
 

„Dušičková neděle“ 
Ahoj, chtěla jsem poděkovat za "modlitbu za ulice". Musím se přiznat, že mi to přišlo jako 
dobrý nápad, ale nečekala jsem od toho zas tolik. Když jsem v neděli vyzvala synka, ať 
vylosuje nějakou kartičku, vytáhl Krematorium... (Paráda, návštěva hřbitova a modlitba  
za ulice současně). Takže nedělní odpolední výlet byl jasný :-). Nikoho známého tam 
nemáme, tak jsme se "začali seznamovat", snažili se nacítit osudy, příběhy lidí... Každý 
jsme si vybrali hrob, na který jsme dali svíčku (většinou úplně opuštěný), což zase hodně 
bavilo Honzíka ("trochu bojovka"). Ale hlavně... Po celou dobu jsme si krásně povídali:  
o smrti, věčném životě, o významu modlitby za zemřelé vůbec, otevřeli témata, která 
bychom v takovém rozsahu neprobrali nebo možná nevěděli, jak se o nich s malým dítětem 
bavit :-). Samozřejmě na Dušičky jezdíme na hřbitov za našimi příbuznými, ale je to více 
konkrétní návštěva (konkrétní hrob, konkrétní úmysl). A tady jsme opravdu strávili celé 
odpoledne a měli hoooodně prostoru pro povídání... Děkuji :-). AM 
 

Zažili jste něco podobného? 
 

Budeme vděční, pokud se o to s námi podělíte, sdělíte, co znamenají modlitby za ulice 
pro vás, jak je prožíváte, máte-li nějakou zajímavou zkušenost, souhru náhod, či vás 
něco potěšilo nebo překvapilo. Něco, co může být inspirací pro druhé, případně co vám 
chybí či nápad, jak něco zlepšit. Prosím, napište nám vaše zkušenosti či připomínky 
mailem na info@modlitbyzaulice.cz nebo je vhoďte do schránky na faře.  
Vaše zpětná vazba je pro nás moc důležitá. 
 

• Za přípravný tým Tomáš Kučera 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Osobní vzpomínka na Mons. Antonína Dudu 
 

Chci se jen v krátkosti podělit o střípky své zkušenosti s P. Antonínem, velkým 
přímluvcem u Boha. 
 

Dnes je to již 21 let, kdy mi lékaři po vyšetřeních sdělili, že vzhledem ke svému 
zdravotnímu stavu nemohu přirozeně otěhotnět. Tohle trápení se mnou P. Antonín 
prožíval, povzbuzoval mě. Čas běžel, a mně se na nedělních ranních mších v Rosicích 
čas od času udělalo špatně. Přičítala jsem to většímu pracovnímu vytížení v té době. 
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Nicméně vzhledem k dalším okolnostem vše nasvědčovalo tomu, že bych mohla být 
těhotná, což potvrdil i test. Vůbec jsem tomu nerozuměla, stejně jako páni doktoři, 
když se i po dalším vyšetření potvrdilo, že ano, že čekám miminko. Tehdy jsem 
doslova běžela s touhle novinou za P. Antonínem, že to snad není možný, že … a on 
tehdy řekl: „Jsi v jiném stavu, že?“ Nechápavě jsem na něj hleděla: jak to, že to ví?! A 
on mi se svým nádherným úsměvem sdělil, že mě u oltáře v modlitbě zařadil do „vyšší 
prioritní“ skupiny... Pak už mi jen vyhrkly slzy a cítila jsem neskutečnou vděčnost. 
Děkuji Bohu, dnes máme s manželem tři dospívající dcery, které křtil P. Antonín. 
 

Pak mám ještě jednu vzpomínku z doby, kdy byl P. Antonín již u našeho Pána, bylo to 
v roce 2017. Na dovolené v zahraničí měla naše nejmladší dcera vážný úraz, nevyvíjelo 
se to vůbec dobře. Já s ní byla v tamní nemocnici, modlila jsem se a prosila Pána Boha 
o pomoc. Její stav se zhoršoval a mě napadlo poprosit P. Antonína do nebe, aby se za 
nás u Panny Marie přimluvil. Dceřin stav se následně začal zlepšovat, úraz přežila bez 
následků. Byli jsme tehdy a jsme stále Bohu moc vděčni.   
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 
 

Pronájem bytu 
 

Milí farníci, obracím se na vás s pokornou žádostí o možnost bydlení. Stačí 
spolubydlení, pronájem pokoje s možností užívání kuchyně a sociálního zařízení.  
Jde o ženu, 46 let, pracovitou, laskavou, věřící, která se vrací do rodného kraje.  
S domácností velmi ráda vypomůže. Ideálně s možností nastěhovat se co nejdříve.  
 

Veliké díky.  
 

Kontakt G. Macková, tel.: 731 514 682 
 

• Václav Čunek 
 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Charita 
 

Benefiční vánoční koncert podpoří rodiny s dětmi  

v obtížné životní situaci  
  

Oblastní charita Pardubice si vás dovoluje pozvat na 4. ročník Benefičního vánočního 
koncertu, který proběhne v sobotu 14. 12. od 18.00 hodin v chrámu Českobratrské 
církve evangelické (Hronovická 492/25, Pardubice).  
Vystoupí Ondřej Zahaluk (Pavlák), Rosi Krátká, Adéla Krátká, pěvecký sbor ZŠ Josefa 
Ressla a na klavír zahraje Lukáš Zahaluk. Těšit se můžete na české i zahraniční 
vánoční skladby.  
 

Vstupné je dobrovolné a výtěžek z koncertu podpoří pěstounské rodiny a rodiny  
s dětmi v obtížné životní situaci, které potřebují pomoc a podporu. Součástí programu 
je tombola. Pro více informací sledujte web Oblastní charity Pardubice.  
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Tříkrálová sbírka slaví 25 let! 
  
Oblastní charita Pardubice vás  
s potěšením zve na Tříkrálovou  
sbírku, která proběhne v termínu  
od 1. do 14. ledna 2025.  
 

Sbírka slaví 25 let a i TY se můžeš stát 
králem! Napiš naší královské 
koordinátorce na 
bhanusova@charitapardubice.cz  
a podpoř svou účastí největší charitativní 
sbírku v naší zemi. Slavnostní zahájení 
proběhne v pondělí 6. 1. 2025 tradičně  
na Pernštýnském náměstí.  
Pro bližší informace sleduj 
www.pardubice.charita.cz/trikralove/ 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Slavnostní otevření Lesní mateřské školy  
sv. Františka ve Svítkově 
 

Ve středu 16. října 2024 proběhlo slavnostní otevření Lesní mateřské školy sv. 
Františka v Pardubicích, městské části Svítkov. Tento významný den završil dvouletou 
práci manželů Josefa a Veroniky Dvořákových, kteří společně s Oblastní charitou 
Pardubice a za pomoci přátel a dobrovolníků vybudovali Lesní mateřskou školu sv. 
Františka ve svítkovských lesích. Jejím zřizovatelem je Oblastní charita Pardubice  
a od září 2024 je oficiálně zapsána v rejstříku škol Ministerstva školství, mládeže  
a tělovýchovy. Lesní mateřská škola sv. Františka je alternativou tradičního 
předškolního vzdělávání a klade důraz na pobyt dětí v přírodě a vzdělávání v lese.  
Děti rozvíjejí vedle stránky fyzické, psychické a sociální také oblast duchovní. Je 
určena pro děti od 2 do 6 let, které prozkoumávají okolní lesy, učí se skrze zážitky  
a rozvíjí tak své dovednosti. Lesní mateřská škola sv. Františka stojí na křesťanských 
hodnotách a výše školného je řešena individuálně. Její provoz je kromě školného 
financován i z dotací a sponzorských darů. 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Bezmála 2,5 tuny potravin a drogerie!  
Tolik vybrala Oblastní charita Pardubice v sobotu 23. listopadu  
v rámci akce SBÍRKA POTRAVIN. 

V sobotu 23. listopadu se už tradičně zapojila do celorepublikové Sbírky potravin  
i Oblastní charita Pardubice.  
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Naši dobrovolníci, mezi nimiž bylo i několik dětí z Lesní mateřské školy sv. Františka 
pod vedením Josefa Dvořáka, vybírali potraviny na následujících místech:   
- Kaufland Pardubice–Rosice: 1 264 kg 
- Albert Pardubice, Jana Zajíce na Dubině: 592 kg 
- Lidl Choceň: 597 kg.  
Děkujeme charitním zaměstnancům, všem dárcům a dobrovolníkům.  
Jak je psáno: „Bůh miluje radostného dárce.“ 
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Adventní věnec, který pomáhá 
 

Od 19. listopadu do 1. adventní neděle 1. prosince probíhala už počtrnácté tradiční 
výroba a také prodej adventních věnců na podporu domácí hospicové péče.  Akce se 
zúčastnila široká veřejnost a zaměstnanci Oblastní charity Pardubice. Přidali se také 
naši partneři, jako jsou ČSOB Pojišťovna, Kooperativa, Česká spořitelna, Foxconn 
Česká republika, Panasonic, JUSDA Europe, Univerzita Pardubice, Koalice nevládek 
Pardubicka či Železářství KUTIL.  
Velké díky patří také sponzorům, kteří poskytli důležité komponenty k výrobě 
adventních věnců jako jsou svíčky, bodce, korpusy a ozdoby, ale i chvojí. 
 

 
 

Domácí hospic Andělů strážných umožňuje nevyléčitelně nemocným strávit poslední 
chvíle svého života doma, bez bolesti, obklopeni svými nejbližšími.  
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Multioborový tým odborníků složený z paliativních lékařů, zdravotních sester, 
psychologů, psychoterapeutů a duchovního poskytuje péči nejen pacientům, ale  
i jejich rodinám. Tato péče je z velké části financována Oblastní charitou Pardubice. 
Zdravotní pojišťovny pokryjí maximálně 60 % nákladů, zbytek je hrazen z darů, dotací 
a benefičních akcí, jako je tato. Adventní věnce se prodávaly opět na vánočních trzích  
v Pardubicích na Pernštýnském náměstí, v Holicích a Starých Jesenčanech, na dis-
pečinku Oblastní charity Pardubice V Ráji a již tradičně v pardubických kostelích.  
I letošní akce ukázala štědrost, dobrotu a sílu spojení široké komunity lidí, která 
pokořila hranici 800 vyrobených adventních věnců.  
Přejeme všem krásný vánoční čas plný radosti a pokoje.  
 
------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------- 

Oblastní charita Pardubice hlásí volnou kapacitu  
v pobytových odlehčovacích službách! 
 

Pečujete o své blízké a cítíte, že si potřebujete na chvíli odpočinout a nabrat nové síly? 
Pobytová odlehčovací služba Červánky v Pardubicích a Třebosicích je tu pro vás. 
Nabízíme kvalitní péči a klidné prostředí, kde budou vaši blízcí v bezpečí a pohodlí. 
Služba funguje 24 hodin denně 7 dní v týdnu a je určená pro klienty starší 18 let se 
sníženou soběstačností. Délka pobytu se pohybuje od 1 dne až na 3 měsíce za rok.  
Nabízíme také charitní zdravotní péči a podporu duchovního podle potřeb klientů. Pro 
bližší informace kontaktujte vedoucího služby v Pardubicích, pana Mgr. Roberta Vítka, 
tel. 735 726 954, rvitek@charitapardubice.cz; nebo vedoucí služby v Třebosicích, 
paní Bc. Petru Průškovou, tel. 775 296 833, ppruskova@charitapardubice.cz 
 

• Za Oblastní charitu Jana Rokosová 
 

----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Škola Noe 

Úspěch školy Noe v Olympiádě mediální gramotnosti 
 

Rádi bychom se s vámi podělili o radost  
z úspěchu našich žáků. V Olympiádě mediální 
gramotnosti, do které se zapojilo 460 škol z celé 
republiky, se naše škola umístila na 7. místě v 
republice v kategorii 6./7. ročník. V rámci 
Pardubického kraje jsme na 2. místě ze všech 
zapojených škol a zároveň na 1. místě mezi 
základními školami. S průměrnou úspěšností 56,08 % 
se nacházíme nad průměrem základních škol našeho 
státu a blízko úrovně gymnázií. V každé kategorii 
máme jednoho postupujícího řešitele. Z úspěchů našich žáků máme radost. 
   

• Za školu Noe Mgr. Markéta Chmelová 
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-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------   Rozhovory 

 
Minulý rok jsme si připomínali, že jsi 30 let regenschori v kostele sv. Bartoloměje. 
Kde se vzala Tvá láska k hudbě? 
 

Pocházím z hudební rodiny – tatínek byl houslista a varhaník – regenschori a maminka 
klavíristka. Oba  absolvovali státní zkoušku na Pražské konzervatoři a založili vlastní 
soukromou hudební školu. Tu jim ale komunistický režim zavřel, když jsem se narodil 
/1952/. Do domu nám pak nastěhovali státní hudební školu, kde směla učit jen maminka  
a tatínek musel dojíždět mimo, kvůli tomu, že působil jako varhaník. Od mého mládí se 
točilo u nás vše kolem muziky a rodiče měli spoustu hudebních přátel. Protože pořádali 
trvale koncerty, zvali i mnoho umělců z Prahy, třeba členů České filharmonie nebo sólistů 
Národního divadla. Rodičům bylo brzo zřejmé, že mám talent a začali mě i bratra 
systematicky vzdělávat, jezdili s námi na koncerty a opery do Prahy i jinam. Tatínek mě 
vyučoval na housle a maminka na klavír, a když jsem pokročil, mohl mě tatínek někdy 
kolem 13 let posadit za varhany. Tehdy už to pokoutně šlo, tak jsem hrál i na mších.  
Zažil jsem už tedy přechod k nové liturgii.  
 

Varhany mě uchvátily, protože je to pro houslistu úplně jiný svět. Vzpomínám, jak jsem 
stával vedle tatínka u varhan a pánové ze sboru zpívali chorál – třeba Missu De Angelis – 
nádhera, ta netušená velebnost a vznešenost jednohlasého liturgického zpěvu. Silně jsem 
vnímal i hru na varhany svého otce, který mi byl prvním učitelem. Po vstupu na 
Konzervatoř v Kroměříži jsem studoval hru na housle, teorii a další disciplíny, ale postupně 
jsem se zapojil do sféry duchovní hudby ve městě, hrál na varhany při mších a soukromě  
se vzdělával, poněvadž mi nebylo umožněno /z kádrových důvodů?/ studovat druhý obor.  
Toto neznamená, že bych nehrál i jinou hudbu. Se studenty jsem hrál i jazz, nacvičoval  
na venkově operety, pěstovali jsme komorní hudbu v různých souborech.  
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Rozhovor  
s Jiřím Kuchválkem 
 

Pan Jiří Kuchválek, vyučující na pardubické  
konzervatoři hru na housle, je také dlouholetým  
varhaníkem a ředitelem kůru v kostele  
sv. Bartoloměje v Pardubicích.  
Do služby liturgické hudby je navíc zapojena  
nejen jeho manželka, ale i rodina jeho dcery Marie.  
Protože advent a vánoční svátky jsou plné hudby  
a zpěvu, položili jsme mu několik otázek nejen  
na toto téma.  
Rozhovor vedl P. Jan Uhlíř. 



Spolupracovali jsme s pěveckými sbory a nesmírně mě oslovila i moravská lidová muzika, 
kterou miluji dodnes. 
 

Opět uslyšíme v klášterním kostele roráty. Kde se vzaly? 
 

Ano, uslyšíme, ale i zazpíváme a prožijeme. Název Roráty je odvozen z úvodu Mariánského 
formuláře adventní doby – Roráte coeli désuper – Rosu dejte nebesa shůry – a patří  
k dávným církevním zpěvům. Je doloženo jejich hojné rozšiřování během vzestupu 
mariánského kultu v době Karla IV. a tedy i Arnošta z Pardubic, z jehož antifonáře máme  
v našem kancionálu antifonu Ejhle Hospodin přijde - č. 101A. Tehdy se ovšem zpívalo 
latinsky, chorálně a během 15. století byly vkládány mezi chorální pasáže volného rytmu  
i zpěvy a písně menzurovaného, pravidelného rytmu. Vše bylo zapsáno v latinských 
graduálech. Rorátní zpěvy na český text souvisí s dobou husitsví a dokonce v 16. století byly 
už zařazovány i nápěvy českých písní, někdy i světského charakteru. Námětem textů bylo 
vždy přednesení dvou myšlenek – 1. Slavný příchod Kristův a 2. Vtělení Syna Božího. 
Největší rozkvět zaznamenaly roráty v 16. století v literátských bratrstvech, která 
pořizovala nádherné kancionály, graduály a rorátníky –nejbližší příklad máme Franusův 
kancionál literátského bratrstva v Hradci Králové. Rorátní zpěvy zpívané u nás jsou právě  
z této historické doby. 
 

Jak Ty osobně prožíváš advent? 
 

Mám velmi rád jak dobu adventní, tak postní. Zvláště advent je sice dobou mnoha 
pracovních povinností, ale mám vždy snahu nebýt ve stálém spěchu a najít si trochu času 
na „úklid v sobě“ i kolem sebe, což znamená zdolat resty, které nechci převádět do nového 
roku. 
 

Na jakou hudbu se můžeme těšit o vánočních svátcích? 
 

Pro vánoční liturgii připravujeme s chrámovým sborem řadu sborových skladeb, zpívat se 
bude na půlnoční a na ranní mši svaté v 9 hodin bude provedena II. Česká mše půlnoční  
J. J. Ryby. 
 

Jakou koledu máš opravdu rád po hudební i obsahové stránce?  
A jaký vánoční biblický příběh, či jaká věta z vánočních textů jsou Ti blízké? 
 

Osobně mám velmi rád píseň Chtíc, aby spal ze sbírky Česká mariánská muzika skladatele, 
básníka a varhaníka Adama Michny z Otradovic. Je to krásná a ušlechtilá hudba. Z 
biblických příběhů této doby mě stále oslovuje příběh Svaté rodiny a určitě začátek 
evangelia sv. Jana – Na počátku bylo Slovo, to Slovo bylo u Boha a to Slovo  
bylo Bůh. 
 

Kolik varhaníků hraje ve farnosti při liturgii? 
 

Působí tu 8 varhaníků, z nichž někteří mají svůj stálý den a mši a někteří hrají podle 
potřeby či svých možností. Kromě mne jsou to pánové: P. Němec, O. Mejsnar, J. Milský,  
A. Sychra, V. Řetický a O. Hromádko a paní Z. Kašparová a J. Vaňková.  
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Na tomto místě bych před koncem občanského roku všem varhaníkům a také členům 
chrámového sboru chtěl poděkovat za službu, obětavost a nasazení ve službě liturgii  
i farnosti a popřát všem klidné dny adventní a krásné prožití Vánoc. 
 

Co pro Tebe jako křesťana a varhaníka znamená mše sv.?  
Máš vůbec při varhanické službě možnost klidně prožít mši sv.? 
 

Mši sv.  jako setkání s Bohem je třeba vnímat bez stereotypů, což pro varhaníka není 
snadné. Jistě na to má každý nějaký svůj přístup. Varhaník nehraje při mši, hraje mši sv., 
to je trochu rozdíl. Je členem společenství, přímo vstupuje do liturgie a má tedy 
zodpovědnost, jak ji doprovodí.  
 

Osobně si texty rád přečtu předem, neboť často je to nutné i při výběru písní. Pořad 
slavnostní liturgie nebo složitější obřady je třeba domluvit předem s celebrujícím knězem, 
nemám moc rád přílišnou improvizaci, kromě té varhanní!  
Ta varhanní ovšem má být dle možností připravena a cílena k liturgické době a povaze 
liturgie, což se promítá do stylu hry i vlastní improvizace, která by měla propojit hudebně 
části a úkony v liturgii. Podle instrukce Musicam sacram 2. vatikán. koncilu mají být  
v církvi varhany ve zvláštní úctě. Rozumím tím i takto hrát a zpívat.  
Osobně při odchodu z kůru děkuji Pánu za dary, které mi ke službě dal. 
 

Tvým hlavním nástrojem jsou housle. Ty už také už mnoho let učíš  
na konzervatoři. V čem je tento nástroj pro Tebe stále fascinující? 
 

Řeknu to takto: varhany jsou nádherný stroj s neuvěřitelnými možnostmi, obrovskou 
literaturou, mocnými zvukovými a výrazovými možnostmi působit na lidskou duši.  
Zdálo by se, že housle se svými čtyřmi strunami na varhany nemají. Opak je pravdou.  
Trvá mnoho let než se houslista proklestí přes všechna úskalí houslové hry a je schopen 
krásu předávat. Na konzervatoři učím hru na housle a komorní hru téměř 40 let.  
 

Studentům někdy říkám, že vím, jak je hra nesnadná, pokroky nejsou vždy rychlé, velké  
a samozřejmé, ale nesmíme přestat usilovat o krásu hudebního sdělení. Obyčejnou stupnici  
D dur mohu hrát jako technickou pasáž, nebo jako krásnou melodii, třeba od Beethovena. 
Housle jsou překrásné i jako výtvor lidských rukou – nezměnily se již 250 let, jsou prostě 
dokonalé, ale hlavně tím, že dokážou souznít s lidskou duší a vyjádřit hudební obsah slovy 
nesdělitelný. 
 

Mezi skladateli či interprety je a bylo mnoho věřících. Je někdo, kdo je Ti po této 
stránce blízký? 
 

Ze skladatelů je to především A. Dvořák se svou ryzí vírou vloženou do svého úžasného díla. 
Však také na konec některých kompozic napsal - „Bohudíky, šlo to rychle!“. Také J. S. 
Bach, který v životě musel překonávat mnohá úskalí, až si někdy říkám, že musel být 
vizionářem, když psal svou geniální hudbu vlastně pro budoucnost. Též mě velmi oslovila 
setkání s osobností i hudbou P. Ebena.  
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Také hluboce věřící člověk a nedostižný varhanní improvizátor prof. Jar. Vodrážka na mě 
velmi trvale zapůsobil. Z oblasti interpretační musím jmenovat nezapomenutelnou 
osobnost mého profesora na Akademii múzických umění v Praze houslistu Josefa Vlacha, 
primária světoznámého Vlachova kvarteta, žáka V. Talicha a uměleckého vedoucího 
slavného Českého komorního orchestru. Nezapomenutelná jsou pro mne i setkání  
s Eduardem Hakenem, jehož jsem směl doprovodit na varhany (výběr z Biblických písní  
A. Dvořáka), a obdivoval jsem ho pro jeho ryzí charakter. Mohl bych pokračovat, poněvadž 
setkání s podobnými umělci bylo více a jsem za ně opravdu vděčen. 
 

Poslední a asi očekávaná otázka. Jak trávíte jako rodina Vánoce a na co se těšíš? 
 

Snažíme se být společně jako rodina alespoň jeden den, letos se sejdeme na Štědrý večer  
a bude nás 10, tak se těším! 
 

KALENDÁŘ  AKCÍ  |  9. 12. – 24. 12. 
 

po 9.12. 
Slavnost Panny Marie počaté bez poskvrny prvotního hříchu 
(18:00 - klášterní kostel) 

st 11.12. Setkání seniorů (14:30 | farní sál) 

so 14.12. 
Roráty  
(7:00 | klášterní kostel), následuje rorátní snídaně na faře 

  Výlet pro ministranty (od 9:00) 

ne 15.12. Setkání rodin s malými dětmi (15:00 | farní sál) 

út 17.12. Začátek zápisu intencí na měsíce leden–březen 2025  

čt 19.12. 
Vánoční koncert v Lánech   
(18:00 | kostel sv. Jana Nepomuckého)  

pá 20.12. Svátost smíření (16:00 - 19:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

so 21.12. 
Roráty  
(7:00 | klášterní kostel), následuje rorátní snídaně na faře 

ne 22.12. Sbírka Kněžský seminář a formace bohoslovců (2) 

  Svátost smíření (14:00 - 16:00 | kostel sv. Bartoloměje a fara) 

  Vánoční koncert v Mikulovicích (16:30 | kostel sv. Václava) 

po 23.12. Vánoční koncert klášterní scholy (17:00 | farní dvůr) 

út 24.12. 
Betlémské světlo  
(8:00 - 22:00 v kostele sv. Bartoloměje) + dále viz. rozpis 

  Půlnoční sbírka – Štědrý dar pro betlémské děti  

  Vánoční bohoslužby – viz rozpis 
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KALENDÁŘ  AKCÍ  |  27. 12. – 21. 1. 
 

 27. - 31.12. 
Vánoční prázdniny  
- nejsou polední mše svaté v kostele sv. Jana Křtitele 

so 28.12. Koncert Cantus amici (17:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

  Modlitba za národ (17:30 | kostel sv. Jana Křtitele) 

ne 29.12. 
Svátek Svaté rodiny  
– Obnova manželských slibů při všech bohoslužbách 

  Zahájení Svatého roku (15:00 | Katedrála Svatého Ducha v HK)  

  Mše svatá v kostele sv. Jiljí v 17:00 se nekoná! 

út 31.12. Děkovná mše svatá (16:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

st 1.1. Slavnost Matky Boží Panny Marie 

  
Mše svatá s biskupem Mons. Janem Vokálem  
(kostel sv. Bartoloměje | 9:00) 

pá 3.1. 
Svátost smíření - 1. pátek v měsíci  
(16:00 - 18:00 | kostel sv. Bartoloměje)  

  Modlitby za kněze (17:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

 1. - 14.1. Tříkrálová sbírka 

so 4.1. Večeřadlo Panny Marie (7:00 | kostel sv. Jana Křtitele) 

po 6.1. 
Slavnostní zahájení Tříkrálové sbírky  
(15:00 | Pernštýnské náměstí) 

st 8.1. Setkání seniorů (14:30 | farní sál) 

  Tříkrálový koncert (18:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

ne 12.1. 
Ekumenický volejbalový turnaj  
(13:00 | hala Univerzity Pardubice) 

čt 16.1. Pastorační rada farnosti (19:00 | fara) 

pá 17.1. 
Mše svatá za dobrovolníky a dobrodince  
(18:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

  Setkání dobrovolníků a dobrodinců (18:45 | fara) 

 18.-25.1. Týden modliteb za jednotu křesťanů 

ne 19.1. Sbírka Pojištění kostelů a dalších církevních budov (1/2) 

út 21.1. 
Ekumenická bohoslužba  
(18:00 | Sbor Církve adventistů sedmého dne) 
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KALENDÁŘ  AKCÍ  |  25. 1. – 23. 2. 
 

so 25.1. Duchovní obnova pro ženy (10:00 | fara) 

  
Oslava Dona Boska u salesiánů  
- karneval pro děti, večerní program s hudbou a tancem 

ne 26.1. 
Oslava Dona Boska u salesiánů  
- mše svatá, kavárna s hostem P. Pavlem Kunešem  

út 28.1. 
Modlitba za národ  
(17:30 | kostel sv. Bartoloměje) 

 31.1.-7.2. Pololetní a jarní prázdniny 

so 1.2. Večeřadlo Panny Marie (7:00 | kostel sv. Jana Křtitele) 

čt 6.2. Svátost smíření (8:00 - 16:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

pá 7.2. Svátost smíření (16:00 - 19:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

  Modlitby za kněze (17:00 | kostel sv. Bartoloměje) 

st 12.2. Setkání seniorů (14:30 | farní sál) 

  
Přednáška architekta Josefa Pleskota  
(18:00 | sál Jana Kašpara) 

  Uzávěrka Zpravodaje farnosti č. 01/25 

 14.-16.2. Duchovní obnova pro muže – Slavoňov 

ne 23.2. Sbírka Svatopetrský haléř 

  Vychází Zpravodaj farnosti č. 01/25 
 

DO KALENDÁŘE 
 

8.3. Postní duchovní obnova - P. Miloslav Brhel 
 

PRAVIDELNÁ AKCE 
 

čtvrtek Adorace (18:30 - 20:00 | kostel sv. Bartoloměje) 
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